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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Milyen lépéseket tettek a Sajót ért szennyezés 
felszámolása érdekében?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Március  13-án  értesült  a  közvélemény  és  a  sajtó  Orosz  Örs,  a  szlovákiai  Nyitra  megye
önkormányzati képviselője, az Összefogás Mozgalom társalapítója, felvidéki jogvédő és értékmentő
aktivista  Facebook  bejegyzéséből,  hogy  Szlovákiában,  a  Sajó  folyó  felső  szakaszán  súlyos
környezetszennyezés történt. Az írásból kiderült, hogy már több mint két hete folyik a vörös színű
szennyezett víz a folyóba a bezárt alsósajói vasércbánya felszín alatti tárójából, a korábbi Siderit
üzem telephelyéről. A víz piros és sárga színe miatt vörösiszap-, vas-, valamint kénszennyezésre
gyanakodott a felvidéki politikus. (Mivel az érintett Sajó szakasz környékén tudomásunk szerint
nincs  timföldgyártással  foglalkozó  üzem,  valószínűleg  nem  vörösiszap,  hanem  valamilyen
vasvegyület okozhatta a Sajó piros szennyezését.)

Több internetes hírportál is felkereste a hazai vízügyi hatóságokat, és érdeklődött arról, hogy mióta
tudnak a szennyezésről. Siklósi Gabriella, az Országos Vízügyi Főigazgatóság szóvivője elmondta,
hogy hivatalos értesítést  nem kaptak szlovák partnereiktől,  ők is a Facebook bejegyzésből  és a
sajtóból értesültek a szennyezésről. A vízügy szakemberei azonnal elkezdték a hazai Sajó szakasz
vizsgálatát, méréseket végeztek és Szlovákiába is küldtek szakembereket.

Ezzel kapcsolatban tisztelettel kérdezem Miniszter úrtól:



 
1.  A Finnországi  Espoo-ban  1999-ben  megkötött  egyezmény  foglalkozik  a  határokon  átnyúló
környezeti hatások kérdésével. Az egyezményt a kormány a 148/1999 (X. 13.) kormányrendeletben
hirdette ki. A Sajó két ország közös folyója, a szennyezés határokon átnyúló környezeti hatásokat
okozhat,  így  az  Espoo-i  egyezmény  és  más  vízügyi  megállapodás  esetén  a  két  ország
szakhatóságainak  együtt  kell  működnie  a  károk  elhárítása  érdekében.  A minisztérium  milyen
környezeti diplomáciai lépéseket tett a szennyezés tisztázása és elhárítása ügyében?

2. A felvidéki politikustól származó értesülések alapján úgy tudjuk, hogy a szennyező anyagok már
több mint két hete ömlenek a folyóba, és erről a szlovák vízügynek is volt információja. Ha valóban
nem érkezett hivatalos értesítés a hazai partnereknek felé, a minisztérium megpróbálta-e kideríteni,
hogy mi az oka annak, hogy ezt a szlovák vízügy nem tette meg?

 
3. Az országhatárokon túlnyúló vízügyi kérdések esetében a határvízi bizottságok is biztosíthatják
az  érintett  országok  közötti  együttműködést  a  megelőzés  és  a  kárelhárítás  ügyében.  Milyen
időközönként ül össze a szlovák-magyar határvízi bizottság? A rendkívüli szennyezés esetében nem
kellett volna soron kívüli ülést kezdeményezni az összes felmerült probléma feltárása, megoldása
érdekében?    
 
4. Szintén Orosz Örs további bejegyzéséből tudható, hogy a szlovák vízügyi hatóságok már február
24-én  elkezdték  a  méréseket  az  érintett  folyószakaszon,  és  a  hozzáférhető  információk  szerint
naponta 2,5 tonna szennyezőanyag kerül a folyóba, a víz vastartalma a közlés idején 2000-szerese a
megengedett értéknek. A szlovák vízügyesek tudomásunk szerint elvégezték a méréseket, de sem a
szennyező forrást nem zárták el a Sajótól, sem a közvéleményt, sem a hazai vízügyi szerveket nem
értesítették a tényekről. Milyen lépéseket tett a minisztérium és a szakhatóság azért, hogy minden
mérési adatot megkapjanak a szlovák partnerektől?  
 
5.  A szaktárcának  sikerült-e  megtudnia  szlovák  partnereiktől,  hogy  valójában  milyen  jellegű
szennyezésről van szó, és sikerült-e a szennyező forrást elzárni a környezettől? Egyeztettek-e arról,
hogy a hasonló eseteket hogyan lehet megelőzni?

Az  LMP –  Magyarország  Zöld  Pártja  elvárja  a  minisztériumtól  és  a  szakhatóságoktól,  hogy
továbbra is kísérjék figyelemmel a Sajó szennyezésből okozott károk teljes felszámolását, valamint
azt, hogy rákényszerítsék Szlovákiát a szennyező forrás megszüntetése, a további károk megelőzése
érdekében az Espoo-i egyezmény betartására, a vízügyi és környezetvédelmi információk azonnali
megosztására.   

Válaszát várva.
 
 
Tisztelettel,
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Ungár Péter
LMP
 
Budapest, 2022.03.16.
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